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تمت  .الأسمدةالبلاستيك و ،الأصباغ في إنتاج يستخدم مركب عضوي هو الميلامين           

 الغش هذا وقد أدى محتوى البروتين لزيادة المختلفة والمواد الغذائية الحليب إلى الميلامين إضافة

كان  لذا .الفشل الكلوي أمراض كثيرة وخاصة إلى بمادة الميلامينمنتجات الغذائية المتعمد لل

 الكلى وظائف سلبية علىال على الآثار الطبيعي النحل عسل دور تقييم من هذه الدراسة هوالهدف 

 أن استهلاك نتائج هذه الدراسة وقد كشفت .في ذكور الفئران الميلامينتناول  الناجمة عن

خلل في وظائف احدث يوما  82لمدة  في النظام الغذائي ( جزء في المليون (20000  الميلامين

 .اليوريكحمض والكرياتينين  اليوريا، في مستويات الارتفاع وقد تبين ذلك من خلال الكلى

زيادة في البوتاسيوم في  و والصوديومالألبومين البروتين الكلي و في مستويات، انخفاض وأيضا

امينو ترانس فيريز ،الاسبارتيت امينو ترانس  الألانين انزيمات الكبد في كذلك زيادةو المصل

 المضادة للاكسدة في الانزيمات نقص فى نشاط، وبالإضافة إلى ذلك .فيريز والالكاين فوسفاتيز 

كما أظهرت نتائج  .بيروكسيداللبيد زيادة فى نشاط و ترانسفيريز -اس-الجلوتاثيون ، الكاتاليز

وجود حزمتين بروتين جديدتين  SDS-PAGEالتحليل الكهربى لبروتين مصل الدم بطريقة 

التى تغذت على  فى الجموعات عالية الوزن الجزيئي وحزمة اخرى منخفضة الوزن الجزيئي

 وتلف التغيرات النسيجية في المجموعة المعالجة بالميلامين عن تضخم وكشفت .الميلامين

اما بالنسبة للكبد فقد .المثانة البولية و الحالب ،في انسجة الكلى الميلامين بلوراتتراكم الخلايا و

كما اشارت النتائج ان تناول عسل النحل  .ظهر تاكل في انسجة الكبد حول الوريد المركزي

يوما في ذكور  82مع استهلاك الميلامين لمدة ( كجم من وزن الجسم/جرام8.2)الطبيعي 

 والكاتاليز) الجرذان قد اظهر تحسن في وظائف الكلى والكبد وزيادة في مضادات الاكسدة

الايجابي  التأثيرلإضافة الى با .بيروكسيداللبيد نقص فى نشاط و (ترانسفيريز -اس-الجلوتاثيون 

نستنتج  من هذه الدراسة ان استخدام عسل النحل الطبيعي لدية القدرة لمنع . على شكل الخلايا

 .الاختلال  الوظيفي في الكلى  الناجم عن الميلامين
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Abstract 

Melamine is an organic compound used in the production of 

plastics, dyes and fertilizers. Melamine has been added to milk and 

various food to increase protein content. This resulted in deliberate 

adulteration of food products with melamine   that led to many diseases 

specially renal failure. Therefore, the aim of this study was to evaluate the 

role of natural bees honey against the adverse effects on the kidney 

functions induced by melamine feeding in male rats. The results of this 

study revealed that the consumption of melamine at a dose of 20000 ppm 

in the diet for 28 days induced renal dysfunction as reflected by the 

highly significant elevation in levels of urea, creatinine and uric acid and 

a decrease in total protein, albumin and sodium and increase in potassium 

levels in serum as well as increased in liver enzyme, alanine 

aminotransferase, aspartate aminotransferase and alkaline phosphatase 

activities. In addition, decrease in catalase and glutathion-S-Transferase, 

and increase in lipid peroxide activity was encountered. The SDS-PAGE 

showed induction of two new high molecular weight bands and another low molecular 

weight band as a result of melamine supplementation. Histological changes of the 

melamine treated group revealed hyperplasia and damage of kidney cells 

and accumulation of melamine crystals in kidney, ureter and urinary 

bladder tissues, whereas the liver tissues showed necrosis in the hepatic 

tissues around the central veins. Treating male albino rats (that 

supplemented regularly with 20000 ppm melamine), with natural bees 

honey at a dose of 2.5g/kg body weight for 28 days, improved both 

kidney and liver functions and increase in antioxidant enzymes (catalase 

and glutathion-S-Transferase) and decrease in lipid peroxide. In addition 

to the positive impact on the shape of the cell. In conclusion, this study 

revealed that the use of natural bees honey has the ability of preventing 

kidney dysfunction induced by melamine. 
 


